

学校编码：10384

密级_____

学号：33120121151625

廈門大學

硕士学位论文

气候变化背景下中国海岸带脆弱性评估

Vulnerability Assessment of Coastal Zone in China under
the Background of Climate Change

孙晓萌

指导教师姓名：彭本荣 教授

专业名称：环境管理

论文提交日期：2015年4月

论文答辩时间：2015年5月

2015年5月

气候变化背景下中国海岸带脆弱性评估

孙晓萌

指导教师

彭本荣教授

厦门大学

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，应用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2.不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目 录

摘 要.....	I
Abstract.....	III
表索引.....	VI
Table Index	VII
图索引.....	IX
Figure Index	XI
第一章 绪论	1
1.1 研究背景与意义.....	1
1.1.1 研究背景.....	1
1.1.2 研究意义.....	2
1.2 国内外研究进展.....	2
1.2.1 自然生态系统脆弱性.....	4
1.2.2 人类社会系统脆弱性.....	6
1.2.3 人类—自然耦合系统脆弱性.....	8
1.2.4 综合评述.....	14
1.3 研究方法与研究内容.....	14
1.4 技术路线.....	15
第二章 脆弱性评估的方法与模型	16
2.1 气候变化背景下海岸带脆弱性分析.....	16
2.1.1 气候变化.....	16
2.1.2 海岸带.....	16
2.1.3 脆弱性.....	16
2.1.4 气候变化背景下海岸带脆弱性.....	18
2.2 气候变化背景下海岸带脆弱评估框架.....	19
2.3 评估指标识别.....	20

2.3.1 指标选取原则.....	20
2.3.2 评估指标体系.....	20
2.4 评估方法及标准.....	25
2.4.1 三级指标赋值系统.....	25
2.4.2 脆弱性指数计算方法.....	26
2.4.3 海岸带脆弱性评价标准.....	28
第三章 中国海岸带脆弱性评估	30
3.1 研究区域.....	30
3.2 数据来源及其处理方法.....	30
3.3 全国海岸带脆弱性分析.....	47
3.3.1 脆弱性指数.....	47
3.3.2 不同等级脆弱性岸段分布.....	50
3.3.3 不同暴露、敏感性、适应能力等级岸段分布.....	53
3.4 区域海岸带脆弱性分析.....	55
3.4.1 环渤海经济区.....	55
3.4.2 长三角经济区.....	58
3.4.3 海西经济区.....	61
3.4.4 珠三角经济区.....	64
3.5 高脆弱区人口和 GDP	67
3.6 生境对海岸带脆弱性的影响.....	69
3.7 不确定性分析.....	71
第四章 结论与展望	73
4.1 论文总结.....	73
4.2 特色和创新点.....	74
4.3 不足与展望.....	74
参考文献	75
附 录.....	80
致 谢.....	88

攻读硕士期间科研成果90

厦门大学博硕士论文摘要库

CONTENTS

Abstract (in Chinese)	I
Abstract (in English).....	III
Table index(in Chinese).....	VI
Table index(in English)	VII
Figure index(in Chinese)	IX
Figure index(in English)	XI
Chapter 1 Introduction.....	1
1.1 Background and significance.....	1
1.1.1 Background.....	1
1.1.2 Significance.....	2
1.2 Domestic and foreign research review.....	2
1.2.1 Natural ecological system vulnerability.....	4
1.2.2 Human social system vulnerability.....	6
1.2.3 Human-natural coupling system vulnerability.....	8
1.2.4 Comprehensive review.....	14
1.3 Research methods and contents	14
1.4 Technical route of the thesis.....	15
Chapter 2 Vulnerability assessment method and model.....	16
2.1 Vulnerability Analysis of Coastal Zone in China under the Background of Climate Change.....	16
2.1.1 Climate change.....	16
2.1.2 Coastal zone	16
2.1.3 Vulnerability.....	16
2.1.4 Vulnerability of Coastal Zone in China under the Background of Climate Change.....	18
2.2 Vulnerability assessment conceptual framework.....	19

2.3 Evaluation indicators identification	20
2.3.1 The principle of index system building	20
2.3.2 Evaluation index system	20
2.4 Assessment methods and standards	25
2.4.1 Assignment system for the third class indicators.....	25
2.4.2 Calculation methods of vulnerability.....	26
2.4.3 Assessment standards of coastal vulnerability	28
Chapter 3 Vulnerability assessment in China's coastal zone	30
3.1 Research area	30
3.2 Data sources and preprocessing methods	30
3.3 National coastal zone vulnerability analysis.....	47
3.3.1 Vulnerability index	47
3.3.2 Segments Distribution of Different Vulnerability Degree.....	50
3.3.3 Degree of Exposure, Sensitivity and Adaptability in Whole Contry	53
3.4 Regional coastal zone vulnerability analysis	55
3.4.1 Bohai economic zone.....	55
3.4.2 The Yangtze river delta economic zone	58
3.4.3 The economic zone on the west side.....	61
3.4.4 The Pearl river delta economic zone.....	64
3.5 Population and GDP in highest vulnerability zone	67
3.6 The influence of natural habitats to vulnerability in coastal zone	69
3.7 Uncertainty analysis.....	71
Chapter 4 Summary and prospects	73
4.1 Summary.....	73
4.2 Innovations.....	74
4.3 Inadequacies and prospects.....	74
References.....	75
Appendix.....	80

CONTENTS

Acknowledgement88

Publications.....90

厦门大学博硕士学位论文摘要库

摘 要

气候变化与自然和人类社会系统有着密不可分的关系。气候变化所引起的极端天气、海平面上升、冰川消融、生态系统破坏、旱涝灾害等给自然生态系统和社会经济系统平衡带来了严峻的挑战，严重的威胁着人类的生命财产安全。研究分析中国海岸带脆弱性，对完善我国海岸带脆弱性评估方法和指标体系，对我国海岸带管理及制定应对气候变化的战略决策具有重要的现实意义和学术价值。本论文对海岸带脆弱性评估理论进行了系统研究，在此基础上建立了海岸带脆弱性评估的方法和指标体系，并利用 InVEST 模型和 ArcGIS 软件对中国海岸带脆弱性进行了评估。论文取得了如下研究成果。

1) 论文在系统研究脆弱性理论的基础上，从自然生态系统脆弱性、人类社会系统脆弱性、人类—自然耦合系统脆弱性三个方面构建了脆弱性评估框架和指标体系。建立的海岸带脆弱性评估指标体系包括：一个一级指标脆弱性（V），三个二级指标暴露程度（E）、敏感性（S）及适应能力（A）和 17 个三级指标，主要包含自然和社会经济两方面因素；

2) 论文建立了海岸带脆弱性评估方法，包括三级指标的相对赋值系统，二级指标（暴露程度、敏感性和适应能力）几何平均计算方法、一级指标（脆弱性指数）计算模型以及脆弱性分类评估方法；

3) 论文以 ArcGIS 及 InVEST 为平台进行空间分析和处理，对全国每公里岸段的脆弱性进行了评估。结果显示，脆弱指数最小值为 0.51，最大值为 11.72。全国脆弱指数平均值为 3.68，有 12.69% 为高度脆弱性岸段，37.57% 为低脆弱性岸段，其余 49.74% 为中等脆弱程度。全国有 284.62 万人口，1057.36 亿元的 GDP 位于高脆弱性岸段 3 km 缓冲区，占 3 km 缓冲区内人口和 GDP 比例为 7.48% 和 4.13%。高脆弱区集中在人均 GDP 相对较低和基础设施相对较不完善的地区，说明适应能力对脆弱性指数影响较大。从脆弱性二级指标看，全国高暴露岸段比例为 18.84%，低暴露比例为 28.24%；高敏感岸段为 25.59%，低敏感为 16.67%；适应能力强的岸段为 18.07%，适应能力弱的岸段为 24.91%；

4) 论文对环渤海经济区、长三角经济区、海西经济区、珠三角经济区四个主要经济区的脆弱性进行了评估。四个经济区的脆弱性指数加权平均值分别为 3.43、4.54、2.21、4.16；高脆弱性岸段占该区域总岸段长度的百分比依次是 9.63%、

21.22 %、0 %、18.99 %；四个经济区高脆弱性岸段占全国高脆弱岸段的比例分别为 23.62 %、34.69 %、0 %、36.07 %。从区域整体脆弱程度来看，长三角经济区的整体脆弱程度最高，其次是珠三角经济区，海西经济区脆弱性最低；

5) 论文对海岸带自然生境（红树林、珊瑚礁、海草床和盐沼）对海岸带脆弱性的影响进行了评估。结果显示，在无生境情况下，全国高脆弱岸段增加了 226 个，全国脆弱指数提高了 0.11；高脆弱性岸段的人口和 GDP 分别增加了 39.40 万人和 102.01 亿元；环渤海、长三角、海西、珠三角脆弱性指数分别提高了 0.02、0.08、0.06、0.25。由此可以看出，海岸带自然生境对减少海岸带脆弱性进而减缓气候变化的影响具有重要作用。

关键词：脆弱性；海岸带；暴露程度；敏感性；适应能力

Abstract

Climate change had close ties with nature and human-society system. Extreme weather, sea level rise, glaciers, ecosystem destruction, and drought and flooding disasters resulted from climate change had brought increasingly serious challenges to the balance of natural ecology and social-economy system and threaten the safety of human health, life and property. Study of the vulnerability in China's coastal zone could contribute significantly to academic value in perfecting the vulnerability assessment method and evaluation index system, and provided scientific support to integrated coastal management and strategic decision-making of adaptation and mitigation to the climate change in coastal zone. On the basis of systemic research in coastal vulnerability assessment theory, this paper established coastal vulnerability assessment methods and index system, using InVEST model and ArcGIS to calculate and evaluate the vulnerability in China's coastal zone. The main achievements of the dissertation were as follows:

1) On the basis of researching coastal vulnerability assessment theory systemically, this article established vulnerability assessment conceptual framework and index system from three aspects: natural ecological system vulnerability, human-social system vulnerability, human-natural coupling system. The established coastal vulnerability assessment index system including: One first class indicator vulnerability (V), three second class indicators exposure (E), sensitivity (S) and adaptability (A) and 17 third class indicators which mainly included nature and social economic two aspects factors.

2) This paper established coastal vulnerability assessment methods, including relative assignment system for the third class indicators, geometric average method for the second class indicators (exposure, sensitivity and adaptability), calculation model for the first class indicator (vulnerability) and vulnerability classification assessment method.

3) The paper was mainly based on ArcGIS and InVEST as a platform for spatial analysis and processing to assessment coastal vulnerability in 1 km² segments in a

nationwide. The results showed that the minimum value of vulnerability is 0.51, and the maximum value is 11.72. National average vulnerability was 3.68. There were 12.69 % coastal segments belonging to highest vulnerable degree, 37.57 % segments were lowest vulnerable degree, and the rest were intermediate segments. In nationwide, 2.8462 million people and 105.736 billion yuan GDP located in the 3 km buffer of highest vulnerable areas, making up to 7.48 %, 4.13 % of the total population and GDP within the 3 km buffer areas. Highest vulnerable area concentrated in areas where per capita GDP was relatively low and infrastructure was relatively incomplete, showing great influence of adaptability on vulnerability value. From the point of second class indicators, the proportion of coastal segments exposed to highest exposure was 18.84 %, the lowest exposure was 28.24 %. The proportion of coastal segments in highest sensitivity was 25.59 %, the lowest sensitivity was 16.67 %. As to adaptability, highest adaptable coastal segments accounted for 18.07 %, and the percentage of lowest adaptable coastal segments was 24.91 %.

4) The article assessed the vulnerability of four major economic zones: Bohai Economic Zone, the Yangtze River Delta, the Economic Zone on the West Side and the Pearl River Delta Economic Zone. Weighted average values of vulnerability index in four economic zones were 3.43, 4.54, 2.21, 4.16, respectively; Highest vulnerability segments in each region accounted for 9.63 %, 21.22 %, 0 %, 21.22 % of the total length of certain region; The highest vulnerability segments in each region occupied 23.62 %, 34.69 %, 0, 36.07 % respectively of national highest vulnerability segments. From the point of overall regional vulnerable degree, the Yangtze River Delta's overall vulnerable degree was the highest, then the Pearl River Delta Economic Zone, and the Economic Zone on the West Side was the lowest.

5) The paper assessed impacts of natural habitats (Mangrove, Coral Reef, Seagrass beds and Saltmarsh) on the vulnerability in coastal zone. In the absence of habitats, the results showed that the number of highest vulnerability segments increased 226, and the weighted average of national vulnerability index increased 0.113. People and GDP in highest vulnerability areas increased by 0.39 million people and 10.201 billion yuan and respectively. Bohai Economic Zone, the Yangtze River

Delta, the Economic Zone on the West Side and the Pearl River Delta Economic Zone were increased by 0.02, 0.08, 0.06, 0.25, respectively, from which we could come to the conclusion that coastal natural habitats played an important role on reducing the coastal vulnerability and then mitigating the impacts of climate change.

Key Words: Vulnerability; Coastal Zone; Exposure; Sensitivity; Adaptability

厦门大学博硕士论文摘要库

表索引

表 1-1 海岸带脆弱性指数 CVI 指标、计算方法及应用区域	6
表 1-2 社会脆弱性指数 SoVI 指标、计算方法及应用区域	8
表 1-3 人类—自然耦合系统脆弱性评估指标、公式及应用区域	12
表 2-1 脆弱性代表性定义	17
表 2-2 中国海岸带脆弱性评估指标	24
表 2-3 海岸带暴露程度各指标等级划分	25
表 2-4 海岸带敏感性各指标等级划分	26
表 2-5 海岸带适应能力各指标等级划分	26
表 3-1 中国沿海各省海平面变化速率	31
表 3-2 海岸带自然生境指数及保护距离	36
表 3-3 人口和夜光亮度指数回归拟合结果	37
表 3-4 农业占 GDP 百分比与夜光亮度指数回归拟合结果	40
表 3-5 GDP 与夜光亮度指数回归拟合结果	42
表 3-6 中国海岸带脆弱指数频数分布	49
表 3-7 全国范围及四大经济区脆弱情况	50
表 3-8 全国暴露程度、敏感性和适应能力	53
表 3-9 环渤海暴露程度、敏感性和适应能力	55
表 3-10 长三角暴露程度、敏感性和适应能力	58
表 3-11 海西经济区暴露程度、敏感性和适应能力	62
表 3-12 珠三角经济区暴露程度、敏感性和适应能力	64
表 3-13 各市暴露于高脆弱区的人口及 GDP	68
表 3-14 无生境条件下全国范围及四大经济区脆弱情况	70
表 3-15 有无生境条件下高脆弱区总人口和 GDP	71

Table Index

Table 1-1 Coastal Vulnerability Index (CVI), Calculation Method and Application Area.....	6
Table 1-2 Social Vulnerability Index (SoVI), Calculation Method and Application Area.....	8
Table 1-3 Vulnerability Evaluation Index, Calculation Method and Application Area of Human-nature Coupling System.....	12
Table 2-1 Respective Definitions of Vulnerability	17
Table 2-2 Vulnerability Evaluation Index of China Coastal Zone	24
Table 2-3 Division of Coastal Zone Exposure Index Level.....	25
Table 2-4 Division of Coastal Zone Sensitivity Index Level.....	26
Table 2-5 Division of Coastal Zone Adaptability Index Level	26
Table 3-1 Sea Level Change Rate of China's Coastal Provinces.....	31
Table 3-2 Rank and Protective Distance of Natural Habitat in Coastal Zone	36
Table 3-3 Regression Fitting Results of Population and Nighttime Imagery Brightness Index	37
Table 3-4 Regression Fitting Results of Agriculture/GDP and Nighttime Imagery Brightness Index	40
Table 3-5 Regression Fitting Results of GDP and Nighttime Imagery Brightness Index	42
Table 3-6 Distribution of Vulnerability Frequency in China's Coast.....	49
Table 3-7 Vulnerable Degree of Whole Country and Four Major Economic Zones	50
Table 3-8 Degree of Exposure, Sensitivity and Adaptability in Whole Contry	53
Table 3-9 Degree of Exposure, Sensitivity and Adaptability in Bohai	55
Table 3-10 Degree of Exposure, Sensitivity and Adaptability in Yangtze River Delta.....	58
Table 3-11 Degree of Exposure, Sensitivity and Adaptability in the Economic Zone on the West Side	62

Degree papers are in the “[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)”.

Fulltexts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.